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apa Franjo je u pravu – misa se ne plaća. Nig-
dje, ni u jednoj crkvi. Tako je i u Hrvatskoj. U 
svim crkvama u Hrvatskoj mise su besplatne. 
I vjernik, baš kao što papa kaže, ako želi za-

moliti svećenika da u misi prikaže nekog njegovog 
pokojnika ili potrebnoga, tj. neku njegovu nakanu, 
može dati svoj prilog. To se tako i čini. 
Doduše, taj “upis mise”, kako se zove, često se zove 
nezgrapnim nazivom “plaćanje mise”, pa se može 
od vjernika može čuti kako idu platiti misu za ovo 
ili ono, ovoga ili onoga.
To plaćanje, koje se zove stipendij ili naknada do-
brovoljni je prilog vjernika. Vjernici su, inače, po 
kanonskom zakoniku dužni financirati svoju Crkvu, 
a ovo je jedan od oblika toga dobrovoljnog načina 
financiranja, a ne neki harač kako ga se, osobito na-
kon papinih riječi prošloga tjedna, nastojalo prika-
zati. Kako bi taj prilog bio što transparentniji i kako 
bi se stekao uvid u sve upise misa, Crkva je uvela 
određena pravila, koja su cjenovno objedinjena u 
nečemu što se zove taksovnik. A ne cjenik, kako 
neki govore, jer Crkva nije birtija, pa da joj je iznad 
šanka izvješen cjenik s normativima. 
Taj taksovnik olakšava život i svećenicima i vjer-
nicima. Vjernicima tako što ih upućuje koliki to 
može biti dar (za misu konkretno 50 kuna), kako 
ne bi razmišljali jesu li darovali premalo ili previše. 
Svećenicima je kroz njega čak ugrađen i svojevrstan 
“kontrolni mehanizam”, jer je npr. propisano da sve-
ćenik može primiti dar samo za tri mise dnevno 
(može ih služiti pet, ako je potreba, ali samo za tri 
prima naknadu – ukupno 150 kuna). 
Međutim, samo od prve mise može sebi, tj. u župnu 
blagajnu uzeti 50 kuna, a ostalo proslijediti u bisku-
piju. Takva su pravila. S time da jedan svećenik za 
oltarom može služiti samo na jednu nakanu, odno-
sno u biskupijama postoje i tzv. zbirne nakane, kao 
utorkom i petkom npr. u Zagrebačkoj nadbiskupiji, 
kada se služe mise čak i na desetke nakana. No, u 
tom slučaju nagrada ne mora biti predloženih 50 
kuna, nego može biti i pet, deset, dvadeset ili po 
volji vjernika. 
A upis misne nakane (intencije) može biti, što je 
najvažnije i – besplatan.
I tu se cijeli krug o besplatnoj misi, kakvu je usta-
novio Isus Krist prije dvije tisuće godina zatvara. 
On je euharistiju darovao svijetu kao besplatan dar 
i svećenik će ga danas svakome tko nema novaca i 
nije u prilici ostaviti dar za tu uslugu, koju svećenik 
daje u Kristovo ime, služiti misu besplatno, tj. bez 
uzimanja ijedne lipe. 
Tako je u Hrvatskoj, tako je u cijelome svijetu. I na 
to je mislio papa Franjo kada je rekao da je misa be-
splatna. I vjernike te njegove riječi nimalo zbunile, 
jer to dobro znaju. Bile su hit samo u onih neznalica, 
koje u Crkvi vide haračliju, a da u nju nikada nisu ni 
zavirili. I niti su se, budimo do kraja iskreni, riječi 
pape Franje na njih imalo odnosile. •
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Pola stoljeća neprekinute surad-
nje Instituta für Kunststoffve-
rarbeitung (IKV) iz Aachena i 
hrvatskih stručnjaka, pretežno s 
Fakulteta strojarstva i brodograd-
nje (FSB), Sveučilišta u Zagrebu, 
rijetkost je i u svjetskim mjerili-
ma.  
Kako je do nje došlo? Moj diser-
tacijski mentor, prof. emeritus 
Georg Menges napisao je jednom 
zgodom: “Sredinom ljeta 1967. 
primio sam pismo, tada dipl. 
ing. Igora Čatića. Pitao je, može 
li posjetiti Institut kojem sam 
na čelu na povratku iz Utrech-
ta, Nizozemska. Gdje će boraviti 
kao delegat JUS-a u Tehničkom 
komitetu 61 – Plastika. Ime mi 
se učinilo poznatim. Prisjetih se, 
u svoja predavanja o kalupima 
preuzeo sam neke ideje iz njego-
vog članka o kosim izvlačilima 
kojeg je objavio u francuskom 
časopisu Plastiques modernes 
et élastomères 1965 (o. a. Izvorno 
u Strojarstvu, 1963.) Nazvao sam 
svoga prijatelja prof. M. Chataina 
u Pariz, pod čijim je vodstvom ra-
dio gospodin I. Čatić (1964.). Po-
sjet se ostvario u listopadu 1967. 
Po obilasku Instituta razgovarali 
smo i shvatio sam da ga zanima 
termodinamika kalupa za injek-
cijsko prešanje plastomera, uklju-
čivo hlađenje otpreska. Kako smo 
u IKV-u namjeravali smo u to 
vrijeme započeti s produbljenim 
proučavanjem kalupa, pa sam ga 
pozvao na tromjesečni rad u In-

stitutu kao stipendistu Deutscher 
Akademische Austauschdienst 
(DAAD). Osim rada na tom speci-
fičnom problemu, pokazao nam 
je neka znanja koja je rijetko tko 
znao tih godina. Ona o planiranju 
pokusa i odgovarajućim analiza-
ma. Što je dovelo do definiranja 
sustava za injekcijsko prešanje. 
To je naučio od njegovog uzora, 
prof. Aleksandra Đuraševića, ko-
jeg sam pozvao 1969. da o tome 
predaje mojim asistentima. Kako 
u to vrijeme u bivšoj državi nije 
bilo odgovarajućeg mentora za 
područje prerade plastike, po-
zvao sam ga da doktorira kao 
prvi stipendista glasovite Zakla-
de Alexander von Humboldt, 
prvi s područja strojarstva iz Hr-
vatske. Na stipendiju je došao sa 
suprugom Rankom. Koja se kao 
dipl. ing. kemije, s industrijskim 
iskustvom, izvrsno uklopila u rad 
Laboratorija za proučavanje utje-
caja raznih medija na plastične 
cijevi. Doktorirao je 1972. i vratio 
se na matični fakultet. Započeo 
je dvostrukim radom. Razvijao 
je kao pionir obrazovno i znan-
stveno područje prerade plasti-
ke i kaučukovih smjesa. I poticati 
društveno i publicističko promi-
canje tog područja, putem Druš-
tva za plastiku i gumu (DPG) te 
časopisa Polimeri. Nastavili smo 
suradnju koja traje do danas.”  
 U nekoliko godina prof. G. Men-
ges, pretvorio je IKV u vodeći 
svjetski institut za ovo područ-
je. Stoga je već 1974. godine iza-
bran, zajedno s jednako poznatim 
promicatelja kemije polimera, 

prof. Hermanom Markom za 
prve počasne članove DPG-a. 
Suradnja se nastavila i mnogi 
suradnici IKV-a gostovali su kao 
predavači na skupovima DPG-a 
i pisali za časopis Polimeri. 
 I onda su došle nove generacije. 
Prvi je bio, danas prof. u trajnom 
zvanju Mladen Šercer koji je pro-
veo potrebna istraživanja za svoju 
disertaciju u IKV-u 1984. godine 
kao stipendista DAAD-a. Drugi, 
danas također prof. u trajnom 
zvanju, Pero Raos, koji danas 
radi na Strojarskom fakultetu u 
Slavonskom Brodu, učio je kod 
nasljednika, direktora IKV, prof. 
Waltera Michaelija. On je osim 
stipendije DAAD (1989.), bio kao 
tek drugi strojar, stipendista Za-
klade Alexander von Humboldt 
(1993.).  S nasljednicima prof. G. 
Mengesa, obojica mojih nasljed-
nika, nastavila su vrlo uspješnu 
suradnja. Katedra za preradu 
polimera FSB-a, pod vodstvom 
prof. M. Šercera, vrlo je uspješ-
no usvojila aditivnu proizvod-
nju, poznatiju kao 3D-tiskanje. 
Posebno za područje medicine, 
gdje su postignuti svjetski za-
paženi rezultati. Bilo je to prije 
nego što je to uradio Institut für 
Kunststoffverarbeitung. Zato je 
kao znak pažnje za pola stoljeća 
uspješne suradnje, izrađen 3D-ti-
skanjem znak Katedre.  •
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Prof. Mladen Šercer, prof. emeritus Igor Čatić i prof. Pero Raos u Aachenu su kolegama 
darovali 3D tiskani znak Katedre za preradu polimera FSB-a
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